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Ulica dla miasta
\\\ MILANÓWEK

Właściciele ulicy niemającej nazwy, a łączącej Łąkową  
ze Średnią, od kilkunastu lat pragną swoją własność przekazać 
miastu. W sobotę zastępca burmistrza Marcin Bąk osobiście 
zbierał podpisy pod protokołami uzgodnień, które umożliwią  
54 właścicielom drogi spotkanie u notariusza i ostateczne 
przekazanie drogi miastu.    

Na podpisanie protokołu uzgodnień przybyli współwłaściciele drogi,  
często rodziny. Na zdjęciu pani Bożena, pan Krzysztof, pani Beata, pani Helena 
i pani Grażyna Basen przy Gomulińskiego

\\\ PRUSZKÓW

Powiat pruszkowski szuka 
wykonawcy budowy 
pływalni przy Zespole Szkół 
Ogólnokształcących  
i Sportowych w Pruszkowie.    

K olejny krok w stronę budowy pły-
walni przy ulicy Gomulińskiego w 

Pruszkowie. O sprawie zaczęto dysku-
tować kilka lat temu. 

\\\ REGION

Straż pożarna dwoiła się  
i troiła przy usuwaniu zniszczeń 
spowodowanych przez silny 
wiatr.    

Z ima zaskoczyła, ale nie srogim 
mrozem i śnieżycami, ale silnym 

wiatrem. Rządowe Centrum Bezpie-
czeństwa wydało alerty o zagrożeniu, w 
których apelowano o ostrożność. Silny 
wiatr w minionym tygodniu wyrządził 
wiele szkód. 

Wiatr zrobił swoje

Tak basen ma prezentować się z zewnątrz

Strażacy interweniowali wielokrotnie
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AKTUALNOŚCI

\\\ REGION

Podobnie jak w latach 
ubiegłych, od 28 stycznia  
Warszawska Kolej Dojazdowa 
uruchomi na czas ferii 
zimowych w województwie 
mazowieckim ofertę 
przejazdów rodzinnych,  
czyli 50-procentową zniżkę  
dla rodzica i dziecka  
na przejazd w jedną  
lub w obie strony.     

P rzejazdy zimowe to 50-procento-
wa zniżka dla rodzica jadącego z 

jednym dzieckiem na wszystkie kursy 
ujęte w rozkładzie jazdy WKD – mówi 
Krzysztof Kulesza, rzecznik prasowy 
WKD. – Podczas ferii rodzic, który w 
innym okresie na trasie Warszawa – 
Grodzisk zapłaciłby za normalny bilet 
dla siebie 8 zł, w czasie ferii zapłaci tyle 
za bilety dla siebie i dla jednego dziecka 
–dodaje. 

\\\   Bilety dla każdego
Ze zniżki, jaką dają przejazdy ro-

dzinne, może korzystać każdy dorosły, 

który nie posiada innych indywidual-
nych ulg na bilety WKD i podróżuje z 
dzieckiem, które nie ukończyło 16. roku 
życia. Jeśli rodzic podróżuje z więcej niż 
jednym dzieckiem, to na każde kolejne 
nabywa bilet zgodny z uprawieniami, 
jakie wynikają z taryfy WKD. 

By móc skorzystać ze zniżki, dziec- 
ko powinno posiadać przy sobie le-
gitymację szkolną, gdyż ta umożliwia 

nabycie tańszego biletu na podróż w 
jedną lub w obie strony z 50-procento-
wą zniżką. Bilet musi mieć także adno-
tację: „przejazdy rodzinne”. W przypad-
ku zakupu biletu w SkyCash lub mPay 
wystarczy ustne oświadczenie złożone 
kontrolerowi. 

Oferta obowiązuje od godziny 15.00 
28 stycznia do północy 13 lutego.  

Beata Pawłowicz

\\\ PIASTÓW

Nowa placówka biblioteczna 
w budynku Liceum 
Ogólnokształcącego im. Adama 
Mickiewicza w Piastowie 
została otwarta. Można z niej 
korzystać pięć dni w tygodniu, 
a także w ostatnią sobotę 
miesiąca.     

B iblioteka to już nie tylko miejsce 
wypożyczania książek i taka właś-

nie jest nowa placówka, której oferta 
działań jest szeroka. Z pewnością 
mieszkańcy Piastowa mają w czym 
wybierać. Sama biblioteka prezentuje 
się bardzo ładnie – eleganckie regały, 
stoliki z krzesłami, fotele, pufy, kącik 
dla dzieci, komputery, dostęp do wi-
-fi. Można też miło spędzić czas przy 

planszówkach. Biblioteka zlokalizowa-
na w budynku przy ulicy 11 Listopada 
2A prezentuje się przyjaźnie i ciepło. 
Warto się o tym przekonać i odwiedzić 
placówkę.

Wejście do obiektu znajduje się od 
strony ulicy 11 Listopada naprzeciwko 

przystanku linii P1. Biblioteka zajmuje 
powierzchnię dwóch kondygnacji. Na 
parterze czytelnicy znajdą nowości, au-
diobooki dla dorosłych, książki z serii 
Wielkie Litery, beletrystykę oraz cza-
sopisma. Z kolei na piętrze dostępne 
są książki oraz audiobooki dla dzieci i 
młodzieży, literatura popularnonauko-
wa. Tam też zlokalizowano wspomniany 
kącik dla dzieci. Warto dodać, że na pię-
tro można dostać się windą.

\\\   Co się będzie działo?
Nowa biblioteka z pewnością ofe-

rować będzie wiele ciekawych działań, 
z których czytelnicy będą mogli wy-
brać najatrakcyjniejsze dla siebie. – W 
bibliotece odbywać się będą cykliczne 
spotkania, takie jak Piastów Pisze Prozę 
dla osób interesujących się pisarstwem 

oraz Dyskusyjnego Klubu Książki, któ-
ry w naszym mieście działa już ponad 
10 lat. W planach są spotkania autor-
skie, lekcje biblioteczne, warsztaty dla 
dzieci, młodzieży i dorosłych oraz inne 
imprezy czytelniczo-kulturalne – podaje 
Urząd Miejski w Piastowie.

\\\   Godziny otwarcia
Biblioteka jest czynna pięć dni w 

tygodniu. W środy w godzinach 10.00-
16.00. W pozostałe dni bibliotekę 
można odwiedzać od 11.00 do 18.00. 
Placówka jest także czynna w ostatnią 
sobotę miesiąca od 9.00 do 14.00. Warto 
pamiętać, że godziny pracy biblioteki 
są tymczasowe i w perspektywie czasu 
mogą ulec zmianie.

Artur Szpuda

\\\ MILANÓWEK

Spotkanie kupców i władz 
miasta w sprawie przebudowy 
targowiska miejskiego, na 
prośbę kupców, zostało 
przełożone na koniec stycznia. 
Czasu na negocjacje jest 
niewiele. Inwestycja ma ruszyć 
w drugim kwartale tego roku.    

P rzedstawicielka kupców ze stowa-
rzyszenia Kupcy Milanowscy, która 

chce zachować anonimowość, twierdzi, 
że powód przesunięcia spotkania, któ-
rego kupcy od wielu miesięcy się doma-
gają, nie jest związany ze sprawą targo-
wiska. Wynika z powodów prywatnych 
przedstawicieli kupców, którzy mają 
brać w nim udział. 

\\\   Dwie racje
Kupcy od początku powstania pro-

jektu modernizacji targowiska miejskie-
go domagają się rozmów z władzami 
miasta. Jednak spotkania, na którym 
mogliby przedstawić swoje oczekiwa-
nia dotyczące m.in. zasad korzystania z 
placu podczas i po modernizacji, do tej 
pory nie zorganizowano. 

Miasto wyszło wówczas z założe-
nia, że jako właściciel terenu targowiska 
może decydować samodzielnie. Kupcy 
uznali targowisko za swoje, gdyż na nim 
pracują. W takiej sytuacji trudno było 
o porozumienie, a opór kupców przed 
np. przeniesieniem się na targowisko 
zastępcze uniemożliwił rozpoczęcie 
działań remontowych. 

\\\   Nowe myślenie
Dopiero teraz, po prawie roku 

konfliktu, w grudniu, władze miasta 
zaproponowały takie spotkanie. Ja-
kie będą postulaty i wnioski kupców? 
Przedstawicielka stowarzyszenia od-
mówiła jakichkolwiek informacji o tym, 
czego podczas spotkania kupcy będą się 
domagać i jakich ustępstw od miasta 

oczekiwać. Kupcy mają je przedstawić 
podczas tego spotkania.

Znamy za to granice ustępstw wo-
bec projektu modernizacji, do jakich 

miasto jest gotowe. Wyznacza je plan 
dofinansowania inwestycji w wysokości 
miliona złotych, które miasto otrzyma-
ło. Zgodnie z nim negocjacjom nie mo-

że podlegać m.in. kwestia zadaszenia 
części targu. 

\\\   Jak ma być po remoncie?
31 stycznia 2022 roku tematem roz-

mów mają być przede wszystkim spra-
wy dotyczące bezpośrednio kupców.

– Miasto zaprasza kupców do roz-
mów, aby wspólnie opracować zasa-
dy, na jakich będą oni mogli korzystać 
z targowiska także po modernizacji 
– mówi Marcin Bąk, wiceburmistrz. – 
Gmina chce wspólnie ustalić m.in. to, 
jak długo kupcy będą mogli korzystać 
z dotychczasowych znajdujących się 
na placu obiektów, takich jak pawilony. 
A przede wszystkim zachęcić kupców 
do ich modernizacji. Wstępne założe-
nia są takie, że jeśli ktoś zdecyduje się 
na własny koszt wybudować nowy 
pawilon zgodny z wymogami projektu 
uzyska nawet dwudziestoletnią umowę  
dzierżawy.

Spotkanie odbędzie się 31 stycznia 
2022 roku o godz. 17.00, w sali konfe-
rencyjnej UMM (ul. Spacerowa 4).

Tekst i zdjęcie Beata Pawłowicz

Zniżki na ferie

Nowa biblioteka

Rozmowy 
o targowisku

Stowarzyszenie Kupcy Milanowscy reprezentuje interesy tych, którzy użytkują 
stojące na miejskim targowisku pawilony oraz tych którzy sprzedają swoje  
towary bezpośrednio z samochodów

WKD to nie tylko transport, ale także malownicza trasa, która w czasie ferii 
oddaje klimat zimowego wypoczynku poza miastem
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Nowa biblioteka  
z pewnością oferować 

będzie wiele ciekawych 
działań

Kupcy od początku 
powstania projektu 

modernizacji  
Targowiska miejskiego 
domagają się rozmów  

z władzami miasta
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W sobotnie przedpołudnie na pod-
pisanie protokołu uzgodnień, na 

mocy którego miasto zobowiązało się 
ulicę przejąć, a właściciele nieodpłatnie 
oddać, przyszło ok. 50 osób. Z powo-
du pandemii miejscem spotkania było 
skrzyżowanie ulicy bez nazwy i ulicy 
Łąkowej. Ponieważ zgodne, wspólne 
działanie to dziś rzadkość, ważne rów-
nież z powodów wspólnotowych jest 
to, że miasto pomaga mieszkańcom 
dążącym do jednego celu. Dodajmy – 
dobrego dla wszystkich. 

– Mieszkańcy chcą darować miastu 
drogę, moim zdaniem to piękna i niema-
jąca wiele sobie podobnych inicjatywa – 
mówi zastępca burmistrza Marcin Bąk. 
– Zrobimy więc wszystko, aby im pomóc 
i aby ta ulica stała się własnością miasta. 
To dla nich ważne, gdyż nie mają możli-
wości dokonać na niej żadnej inwestycji 
związanej z warunkami ich życia. Ale 
też ta ulica, to jedyny łącznik między 
stacją WKD Brzózki, a południową stro-
ną miasta. A więc każda inwestycja w 
nią posłuży wszystkim mieszkańcom i 
rozwojowi Milanówka – dodaje.

\\\   Protokół uzgodnień
– Miasto w protokole uzgodnień, 

który dziś państwo podpisujecie za-
wiera też taki haczyk, że ci z państwa, 
którzy nie stawią się w oznaczonym 
dniu na podpisanie aktu notarialnego 

darowizny albo nie wyślą pełnomocni-
ka, zapłacą karę w wysokości 1000 zło-
tych – powiedział wiceburmistrz, kiedy 
współwłaściciele drogi zgromadzili się 
wokół jego samochodu, pełniącego rolę 
przenośnego biura, by podpisać przygo-
towane przez miasto dokumenty.

– To symboliczna suma w stosunku 
do tej, jaką gmina wyda na akt notarial-
ny – powiedział wiceburmistrz. – Jed-
nak ten zapis ma na celu zdyscyplinowa-
nie i wspomożenie procesu przekazania 
drogi. Bo jeśli chociaż jedna osoba nie 
stawi się u notariusza, miasto jej nie 
przejmie. Ponieważ jest to droga we-
wnętrzna, przekazanie jej jest wyłącz-

nie dobrowolne. Miasto nie ma żadnego 
narzędzia, żeby właściciela do tego skło-
nić. Z drugiej strony, jako samorząd nie 
możemy postawić się w sytuacji, kiedy 
będziemy mieli współudziały w dro-
dze z prywatnymi osobami. To bardzo 
utrudniłoby zarządzanie – wyjaśnił. 

Mimo tego zapisu zgromadzeni 
protokół podpisywali. Dla współwłaś-
cicieli ta droga to koszt, za którym nic 
nie idzie. Jedna z właścicielek, emerytka, 
przyznała, że podatek od tej własności 
(kilkaset złotych rocznie) to ogromne 
obciążenie dla jej budżetu. A więc zgod-
ność w dążeniu do przekazania drogi 
wynika ze wspólnoty interesów – nie 
tylko właścicieli drogi, ale także miesz-
kańców domów, które wzdłuż niej stoją. 
Bo jeśli ktokolwiek z nich chciałby do 
swojego domu doprowadzić wodę czy 
gaz – musiałby zdobyć zgodę wszyst-
kich 54 właścicieli drogi. A dla prywat-
nej osoby jest to niemożliwe do prze-
prowadzenia.  

\\\   Trudno darować ulicę
Miasto jednak nie spieszyło się 

z tym, aby drogę przejąć. Jak mówili 
współwłaściciele, którzy stawili się w 
sobotę, aby podpisać protokół uzgod-
nień – zabiegali o to już w czasach 
kadencji dwojga poprzednich burmi-
strzów, Wysockiego i Kwiatkowskiej, i 
to się im nie udało, choć już w 2014 ro- 

ku podjęta została uchwała wyrażająca 
zgodę na nabycie części działek tworzą-
cych tę drogę. 

Natomiast kiedy obecny burmistrz 
Piotr Remiszewski wyraził na to zgodę, 
potrzeba było wizji terenowej z udzia-
łem radnych oraz burzliwa dyskusja na 
posiedzeniu Komisji Budżetu i Inwe-
stycji, aby zapadła pozytywna decyzja. 
Stało się to podczas sesji Rady Miasta w 
październiku 2021 roku. Nie byłoby to 
jednak możliwe, gdyby mieszkańcy na 
swój koszt nie zdecydowali się wydzielić 
geodezyjnie pas drogowy o szerokości 
przewidzianej planem zagospodaro-
wania. 

\\\   Koszty budowy drogi 
Powodem oporu w przejęciu drogi, 

jak uważają współwłaściciele, jest to, 
że ten dar pociągnie za sobą wydatki. 
Ulica bez nazwy nie ma nawierzchni, 
chodnika, odwodnienia, oświetlenia itp. 
Nie ma nic. Jazda nią, choćby w zimie, to 
wyzwanie, gdyż ma koleiny i nie jest od-
śnieżona. Zdaniem części mieszkańców 
prawda jest też taka, że miasto przez 

lata nie pamiętało o tej części miasta, 
jak powiedział jeden z właścicieli dro-
gi – części B. Na szczęście ten trend się 
zmienił. 

– Z punktu widzenia miasta sprawa 
wymaga wielu dokumentów i starań, 
które mogą zakończyć się niepowo-
dzeniem. Aby darowizna się powiodła, 
wszystkich 54 właścicieli drogi musi 
stawić się u notariusza. Osobiście lub 
poprzez pełnomocnika – mówi Marcin 
Bąk. – Tymczasem część właścicieli 
mieszka poza Milanówkiem, choruje 
lub jest w podeszłym wieku.

\\\   Pomoc mieszkańcom
– Zastępca burmistrza chce nam 

pomóc, dlatego w swoim wolnym cza-
sie dziś jest tu z nami i zbiera podpisy 
właścicieli – mówi Anna Kuźmicka, jed-
na z organizatorek przekazania miastu 
ulicy. – Pomagał nam jeszcze, kiedy był 
szefem gospodarki nieruchomościami i 
mam nadzieję, że dzięki temu wreszcie 
uda nam się dokończyć ten proces. 

Zapytany o perspektywę zbudowa-
nia z gruntowego traktu drogi, zastęp-
ca burmistrza powiedział, że przejęcie 
przez miasto otwiera drogę do roz-

mowy o takiej inwestycji i odciążenia 
mieszkańców, którzy obecnie ponoszą 
koszty utrzymania tej drogi, która jest 
ogólnodostępna i korzysta z niej tak-
że wiele osób chcących dostać się do 
przystanku WKD Brzózki. Kiedy jednak 
prawdziwa droga tu powstanie, wice-
burmistrz nie wie, bo to Rada Miasta 
decyduje, jakie drogowe inwestycje są 
w danym roku realizowane.

– A więc jeśli państwu będzie na 
tym zależeć trzeba będzie o to zabiegać 
w Radzie. Zwłaszcza, że Milanówek nie 
ma planu inwestycyjnego dotyczącego 
kolejności wykonywania remontów i 

budowy dróg. Ale bez przejęcia drogi 
żadna inwestycja drogowa się tu zapew-
ne nie wydarzy – dodał wiceburmistrz. 

Podczas sobotniego spotkania uda-
ło się zebrać prawie wszystkie podpisy 
na protokołach uzgodnień. Tych kilka 
głosów, których zabrakło, ma być od-
dane w następną sobotę, albo podczas 
indywidualnego zbierania podpisów, 
które przeprowadzi wiceburmistrz. Bo 
nawet ci, których nie było, jak poinfor-
mowali ich krewni czy znajomi, chcą 
drogę miastu przekazać. 

Tekst i zdjęcia Beata Pawłowicz

Ulica dla miasta

Współwłaściciele drogi ustawili się w kolejce do samochodu, w którym  
jak w ruchomym biurze, podpisy na protokole przyjmował zastępca  
burmistrza Marcin Bąk

Powstanie tu drogi z prawdziwego zdarzenia to element rozwoju miasta

„Mieszkańcy chcą 
darować miastu drogę, 

moim zdaniem to piękna 
i niemająca wiele sobie 
podobnych inicjatywa”

dokończenie ze str. 1
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\\\ BRWINÓW

W pobliżu ronda im. 
Ignacego Kozielewskiego 
w Brwinowie stanie rzeźba 
przedstawiająca współtwórcę 
ruchu harcerskiego. 
Burmistrz Arkadiusz Kosiński 
zaprezentował jak będzie 
wyglądała.     

I gnacy Kozielewski przyszedł na świat 
15 stycznia 1882 roku we wsi Starze-

nice. W historii zapisał się jako twórca 
polskiego harcerstwa. Kozielewski za-
słynął pięknym wierszem „Wszystko 
co nasze”, który powstał w 1911 roku. 
Został on uznany za hymn harcerstwa i 
towarzyszy kolejnym pokoleniom. 

Przed odzyskaniem niepodległości 
Kozielewski współpracował z ruchami 
jednoczącymi polską młodzież. Pisał 
artykuły nieprzychylne rosyjskiemu 
zaborcy, organizował strajki szkolne, 
studiował prawo, a potem wybrał stu-
dia polonistyczne i historyczne. Było to 

podyktowane ucieczką z Warszawy do 
Krakowa przed poborem do carskiej ar-
mii. Kozielewski włączał się w działania 
ruchu „Sokół-Macierz”.

\\\   Pamięć o wyjątkowym  
człowieku

Wraz z kolegami stworzył podwa-
liny ruchu harcerskiego. Ignacy Kozie-
lewski był mieszkańcem Brwinowa. 
Lokalna społeczność jest dumna z tego 
faktu, a w przestrzeni publicznej istnieje 
rondo imienia autora słów hymnu har-
cerskiego. Znajduje się na skrzyżowaniu 
ulicy Biskupickiej z ulicą Piłsudskiego 
i ulicą Armii Krajowej. Niebawem po-
jawi się również rzeźba poświęcona 
Kozielewskiemu. – Mazowiecki Zarząd 
Dróg Wojewódzkich jesienią 2021 ro-
ku, realizując wybrany projekt BOM 
dotyczący urządzenia „harcerskiego 
ronda”, wykonał w rejonie ronda alejki 
żwirowe i urządził zieleń (nasadzenia 
drzew, krzewów, traw i bylin) oraz zlecił 
prof. Karolowi Badynie – bez wątpienia 
jednemu z najlepszych polskich rzeźbia-
rzy – wykonanie rzeźby Ignacego Kozie-

lewskiego, jednego ze współtwórców 
harcerstwa polskiego, autora słów do 
hymnu harcerskiego oraz wieloletniego 
prezesa brwinowskiego „Sokoła” – in-
formuje Arkadiusz Kosiński, burmistrz 
Brwinowa.

Projekt rzeźby przeszedł fazę ne-
gocjacji. Najpierw do zaopiniowania 
przekazano miniaturkę, a po uwagach 
wykonano obiekt w glinie w skali 1:1. 
Ten posłużył do stworzenia modelu z 
gipsu. – Chciałbym złamać odwieczną 

zasadę, że „sukces ma wielu ojców a 
porażka jest sierotą”. W razie negatyw-
nych opinii, całą winę biorę na siebie, 
bowiem najpierw tak tę rzeźbę sobie 
umyśliłem, potem przygotowałem pro-
jekt do BOM-u i namawiałem Was na 
poparcie go w głosowaniu, a jak to się 
udało, konsekwentnie wspierałem jej 
realizację – podkreśla Kosiński.

Warto dodać, że wspomniane ron-
do zostało udostępnione w lutym 2020 
roku. Pojawiła się przy nim poświęcona 
Kozielewskiemu tablica, będąca częścią 
szlaku spacerowego Poznaj Brwinów.

\\\   Głosowanie
W pierwszej edycji budżetu obywa-

telskiego Mazowsza pojawił się projekt 
„Harcerskie rondo – zagospodarowanie 
terenu wokół ronda Ignacego Kozielew-
skiego, współtwórcy polskiego harcer-
stwa i słów hymnu »Wszystko, co na- 
sze«”. 1182 głosy sprawiły, że inicja- 
tywa zajęła drugie miejsce wśród pro-
jektów z regionu warszawskiego za-
chodniego. 

Artur Szpuda

Rzeźba 
w sąsiedztwie 
ronda

Tak prezentuje się rzeźba
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Kozielewski zasłynął 
pięknym wierszem 

„Wszystko co nasze”, 
który powstał  

w 1911 roku. Został 
on uznany za hymn 

harcerstwa i towarzyszy 
kolejnym pokoleniom

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

21 stycznia 2022 roku 
Warszawska Kolej Dojazdowa, 
podobnie jak w poprzednim 
roku, rozpoczyna zbiórkę 
darów dla podopiecznych 
fundacji Sowi Dwór zajmującej 
się rehabilitacją dzikich 
zwierząt.     

W grudniu 2020 roku WKD adop-
towała jednego z podopiecznych 

fundacji, bociana Kajtka, który ze wzglę-
du na amputację skrzydła nie wrócił już 
na wolność i zostanie w Ośrodku Reha-
bilitacji Dzikich Zwierząt Sowi Dwór.

– Maskotką WKD jest wiewiórka 
Wukadka, dlatego chcieliśmy objąć pa-
tronatem właśnie takie zwierzę – mówi 
Beata Galbierczyk z marketingu WKD. – 
W tym celu zwróciliśmy się do Sowiego 
Dworu, ale wiewiórki nie było. Szczęś-
cie miał więc bocian Kajtek, który stał 
się ambasadorem naszej akcji. Jednak 
z powodu wiewiórki Wukadki, zbiór-
kę darów dla fundacji w tym roku, jak i 

w poprzednim, rozpoczynamy w Dniu 
Wiewiórki czyli 21 stycznia. 

\\\   Czego potrzebuje bocian?
Listę rzeczy, które pomogą ludziom 

przywracać zdrowie i sprawność dzi-
kim zwierzętom, dostarczyła WKD sa-
ma fundacja Sowi Dwór. Znalazły się na 
niej m.in. koce, podkłady, strzykawki, 
zboża, ręczniki papierowe, butelki do 
karmienia itd. 

– Wszystkie zebrane przedmioty 
wiewiórka Wukadka zawiezie do Ba-
boszewa do Sowiego Dworu, czyli do 
ośrodka, w którym m.in. przebywa bo-
cian Kajtek – mówi Beata Galbierczyk. 
– Dary można przynosić do siedziby 
spółki WKD w Grodzisku Mazowieckim. 
Akcja trwa od 21 stycznia do 11 lutego 
2022 roku.  

Beata Pawłowicz

WKD dla bociana

 To już druga zbiórka dla podopiecznych fundacji Sowi Dwór organizowana 
przez WKD
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\\\ BRWINÓW

W dworku Zagroda  
w Brwinowie można zobaczyć 
wystawę „Zamaskowani”, która 
prezentuje fotografie wykonane 
w trakcie pandemii. Autorem 
jest Tomasz Truszkowski.     

P andemia koronawirusa doświad-
czyła nas mocno i zmieniła nasze 

życie. Kolejne miesiące niosły obostrze-
nia i ograniczenia. Musimy stosować się 
do zasad bezpieczeństwa, by zadbać o 
swoje zdrowie. Patrząc z boku na całą 
sytuację widać zmianę zachowań. Sta-
łym elementem pandemii są maseczki. 
Właśnie one tematem wystawy, którą 
można zobaczyć w Brwinowie.

Do połowy lutego w dworku Zagro-
da można oglądać fotografie poświęco-
ne pandemii. Wystawa „Zamaskowani” 
autorstwa Tomasza Truszkowskiego 

pokazuje, że maska utrudnia poznanie 
ludzi, ale ponad nią można również wy-
razić wiele emocji. – Pierwsze zdjęcia 
powstawały na początku lockdownu na 
warszawskim Ursynowie. W kwietniu 
2020 roku stanęło w moim przyblo-
kowym ogródku tło i krzesło, na które 
zapraszałem sąsiadów i znajomych. 
Goście wchodzili przez furtkę, ja wy-
chodziłem na balkon i z zachowaniem 
bezpiecznej odległości rozmawialiśmy 
czasami krótką chwilę, czasami godzi-

nami, a ja przy okazji fotografowałem, 
pozostawiając modelom całkowitą swo-
bodę w pozowaniu. Efekt był na tyle sa-
tysfakcjonujący, że do pozowania udało 
mi się namówić również osoby znane. 
W ten sposób powstały niepozowane 
portrety czasów pandemii. Obecnie 
w swoim zbiorze mam zdjęcia ponad 
osiemdziesięciu osób – przedstawia 
Tomasz Truszkowski.

Autor wystawy jest absolwentem 
liceum w Brwinowie i Wydziału Filmu 
i Fotografii Wyższej Szkoły Sztuki i Pro-
jektowania w Łodzi. Otrzymał wiele 
nagród za prace fotograficzne. Teraz 
kunszt Tomasza Truszkowskiego moż-
na podziwiać w Brwinowie. Wystawa 
dostępna jest do połowy lutego. Można 
ją podziwiać się w dworku Zagroda od 
poniedziałku do piątku w godzinach 
9.00-15.00.

Artur Szpuda        

Zobacz zamaskowanych
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Napowietrzne linie 
energetyczne w centrum miasta 
zostaną zastąpione ukrytymi 
pod ziemią kablami.  
Nie będzie elektrycznych 
drutów na słupach i widocznych 
na domach przyłączy 
elektroenergetycznych. 
Również oświetlenie ulic 
zostanie wymienione  
na nowoczesne.    

M iasto ogłosiło przetarg na prze-
budowę napowietrznych linii 

energetycznych w centrum miasta, a 
także wymianę latarń z sodowych na le-
dowe. Inwestycja obejmie ulice: 1 Maja, 
Składową, Konspiracji, Strażacką, Żwir-
ki i Wigury, Spółdzielczą, Kowalskiej, 
Limanowskiego, Hynka, 17 Stycznia, 
Pileckiego, Obrońców Getta, Szpakow-
skiego oraz Krótką.

\\\   Na 500-lecie miasta
Inwestycja ma zostać zakończona 

na 500-lecie powstania Grodziska Ma-
zowieckiego, które przypada w lipcu 
tego roku. 

– Utrudnienia związane z przebu-
dową linii energetycznych nie będą du-

że, nie dojdzie do wyłączenia prądu na 
całych ulicach – mówi Piotr Sobczyński 
z Wydziału Inwestycji Urzędu Miasta. – 
Planujemy jedynie na czas samego prze-
łączenia z linii starej na nową czasowe 
wyłączenia prądu, które będą jednak 
dotyczyły poszczególnych domów, a 
nie całych ulic. O tym, kiedy prądu nie 
będzie, mieszkańcy zostaną poinformo-
wani – dodaje. 

\\\   Estetyka i bezpieczeństwo
Stare sodowe oświetlenie jest sła-

be, linie napowietrzne z racji swojego 
wieku (ponad 50 lat) – awaryjne. No-

we ledowe lampy będą więc nie tylko 
energooszczędne, ale także staną się 
źródłem lepszego oświetlenia ulic. 

– Inwestycja zwiększy więc nie tyl-
ko estetykę centrum miasta, ale także 
bezpieczeństwo mieszkańców w ruchu 
pieszym i drogowym – dodaje Sobczyń-
ski. 

Inwestycja przeprowadzana jest we 
współpracy z PGE, które ogłosiło prze-
targ na wykonanie części energetycznej. 
Przetarg organizowany przez miasto 
dotyczy m.in. nowych latarni.  

Beata Pawłowicz

Jaśniej w centrum

Takie widoki należą do przeszłości. Nie tylko w wielkich miastach, ale także 
poza nimi stopniowo będą znikać trakcje nadziemne

Wśród uśpionych roślin ukrytych pod 
śniegowymi czapami zakwitły świetlne 
rzeźby kwiatów, krzewów, ptaków i leś-
nych zwierząt. Wytrawne oko obserwatora 
znajdzie nie tylko wiekowe sosny, sympa-
tyczne wiewiórki, czy kwietne dywany, ale 
też ukryte wśród drzew jelenie i wielkiego 
miłośnika miłorzębu – prehistorycznego 
mamuta. Mikoryza, dziwidło, mandrago-
ra? Może brzmieć tajemniczo, ale dowiesz 
się o nich więcej korzystając z dostępnej  
na miejscu gry terenowej przeznaczonej 
dla dzieci i dorosłych, którzy swoim uśmie-
chami  dają znać o zadowoleniu z wizyty 
w tym magicznym świecie iluminacji. „Cały 
ogród robi ogromne wrażenie, napraw-
dę! Bałam się rozczarowania, a zupełnie 
niepotrzebnie! Mamut, ptaki, wiewiórki...  
Trudno się zdecydować! Świetna robota!”  
– mówi pani Aleksandra. 

Wchodząc do ożywionego świata roślin 
możesz pozwolić sobie na doświadczanie  
teraźniejszości poprzez pobudzanie zmy-
słów. Spróbuj swoich sił na interaktywnym 
pianinie i zanurz się w świat muzyki. Zadbaj 
o siebie zatrzymując się w gonitwie dnia 
codziennego synchronizując się z kojącym 
rytmem w Strefie Oddechu. Obudź dzie-
cięcą radość kąpiąc się w światłach tunelu 
przenoszącego w nieznane dotąd odczucia. 
Dołóż cegiełkę „rytualnego tańca” wspo- 
magając wzrost imponującego dziwidła. 

Zabierz swoich najbliższych na Aleje 
Ujazdowskie 4 codziennie od godz.16.00  
do godz. 21.00 do 27 lutego 2022 roku.  
Pozwól nam zobaczyć jak wygląda ogród 
Twoim okiem dodając do relacji #magicz-
nybotaniczny. 

Bądź na bieżąco z wydarzeniami w trakcie trwania wystawy obserwując nas na Facebooku: 
@LumagicaPL i Instagramie: @lumagica_warszawa. Wykorzystaj rabat 15% na wejście 

i daj się oczarować korzystając z kodu zniżkowego: lumagica15grod

Po raz pierwszy od 200 lat  
Warszawski Ogród Botaniczny UW 
zaprasza zwiedzających zimą! 

Daj się oczarować!

Na przeszkodzie stawały jednak kwe-
stie finansowe, bo sama budowa to spo-
ry wydatek. Pojawił się jednak promy-
czek nadziei w postaci dofinansowania. 

2 grudnia 2020 roku poinformo-
wano, że budowa krytej pływalni przy 
Zespole Szkół Ogólnokształcących i 
Sportowych przy ulicy Gomulińskiego 
w Pruszkowie otrzyma wsparcie finan-
sowe. – Celem Programu inwestycji o 
szczególnym znaczeniu dla sportu jest 
rozwój bazy obiektów sportowych słu-

żących potrzebom polskiego sportu 
wyczynowego dla zapewnienia odpo-
wiednich warunków szkolenia i trenin-
gu sportowców, przygotowania kadry 
narodowej oraz organizacji zawodów. 
W Ministerstwie Sportu i Turystyki do-
skonale wiemy, że nie ma zdrowego i ak-
tywnego społeczeństwa bez nowoczes-

nej i bezpiecznej infrastruktury spor-
towej, dlatego chciałabym serdecznie 
podziękować wszystkim osobom zaan-
gażowanym w budowę pruszkowskiej 
pływalni. Cieszę się, że uczniowie Ze-
społu Szkół Ogólnokształcących i Spor-
towych oraz mieszkańcy Pruszkowa i 
całego powiatu pruszkowskiego będą 
mieli do dyspozycji miejsce, gdzie będą 
mogli realizować swoje pasje i spełniać 
sportowe marzenia, oraz aktywnie wy-
korzystywać czas wolny – powiedziała 
wówczas wiceminister Anna Krupka.

Jesienią ubiegłego roku powiat 
pruszkowski wykonał kolejny krok. 
Samorząd ogłosił postępowanie na 
inwestora zastępczego. Złożono trzy 
oferty. Zwycięska opiewała na ponad 
750 tysięcy złotych.

\\\   Czas na budowę
Kolejna odsłona sprawy to przetarg 

na budowę pływalni. Powiat pruszkow-
ski prowadzi obecnie postępowanie i 
szuka wykonawcy. Możliwe, że w lutym 
poznamy firmę, która zajmie się realiza-
cją inwestycji. Efekty mamy zobaczyć za 
22 miesiące od chwili podpisania umo-

wy. Budynek pływalni będzie składał 
się z dwóch kondygnacji – parteru i piw-
nicy. – Na parterze projektuje się halę 
basenową z trybunami dla 240 osób. 
Hala basenowa ma być wyposażona 
w dwie niecki basenowe ze stali nie-
rdzewnej. Duży basen pływacki będzie 
miał wymiary 25 m x 21 m i głębokość 
od 1,35 m do 2,00 m. Drugi basen do 
nauki pływania o wymiarach 17 m x 
5 m i głębokości 1,30 m – napisano w 
dokumentacji projektowej.

Na parterze przewidziano szatnię 
damską i męską oraz dla osób niepeł-
nosprawnych połączoną z szatnią ro-
dzinną. Z kolei w piwnicy zaplanowano 
pomieszczenia techniczne związane z 
technologią uzdatniania wody baseno-
wej, obsługą budynku oraz podłączony-
mi mediami.

Należy zwrócić uwagę na fakt, że 
pływalnia ma zostać wykonana w tech-
nologii tradycyjnej murowanej, żelbe-
towej. Wykonane zostaną również ciągi 
pieszo-jezdne, 37 stanowisk postojo-
wych, teren wokół pływalni zostanie 
obsadzony zielenią.

\\\   Po co?
Niektórzy zapytają, po co kolejny 

basen w Pruszkowie? Pływalnia działa 
przy ulicy Andrzeja. Warto dodać, że 
obecnie basen Kapry przechodzi re-
mont.

Pływalnia przy ulicy Gomulińskiego 
miałaby odciążyć tę przy ulicy Andrzeja. 
Co istotne, służyłaby młodym pływa-
kom, którzy trenują w ZSOiS w Prusz-
kowie. Dwa baseny, a więc większe 
możliwości. Zarówno pod względem 
sportowym, jak i rekreacyjnym.

Artur Szpuda

Basen przy Gomulińskiego

Pływalnia przy ulicy Gomulińskiego miałaby odciążyć tę przy ulicy Andrzeja

Dwa baseny,  
a więc większe 

możliwości

dokończenie 
ze str. 1
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Strażacy musieli wielokrotnie interwe-
niować.

Wichura doprowadziła do prob-
lemów w części Nadarzyna. Tamtejsi 
strażacy usuwali połamane drzewa, 
aby ułatwić działania pogotowiu ener-
getycznemu. Również strażacy z Brwi-
nowa musieli poświęcić wiele czasu na 
pracę w terenie. Walczyli z powalonymi 
drzewami i zwisającymi gałęziami, któ-
re zagrażały bezpieczeństwu.

\\\   Pełne ręce roboty
Ręce pełne pracy mieli ochotnicy 

z Piastowa. 17 stycznia wyjeżdżali aż 
do siedmiu interwencji. Pięć z nich 
dotyczyło usuwania skutków silnych 
wiatrów na terenie Piastowa, Opaczy-
-Kolonii oraz Rybia. Przez kilka dni stra-
żacy z Piastowa wspierali działania w 
Jaktorowie. – W czwartek nasza drabina 
mechaniczna została zadysponowana 
do pomocy miejscowym jednostkom 
ochrony przeciwpożarowej w usuwa-

niu skutków wichury na terenie gminy 
Jaktorów w powiecie grodziskim. W 
godzinach od 10 do 19, usuwaliśmy 
zagrażające konary oraz drzewa przy 
ulicach Chełmońskiego i Matejki w Mię-
dzyborowie – opisywali strażacy. – W 
piątek ponownie zostaliśmy zadyspo-
nowani do pomocy lokalnym siłom na 
terenie gminy Jaktorów. W godzinach 
od 9 do 20 usuwaliśmy kolejne zagra-
żające bezpieczeństwu konary i drzewa 

w Sadych Budach oraz Międzyborowie 
– dodawali.

\\\   Pożar w Jankach
Wichury dotknęły również teren 

gminy Raszyn. Tamtejsi strażacy usu-
wali połamane drzewa, a 20 stycznia 
interweniowali w Centrum Handlowym 
Janki, gdzie doszło do pożaru w punkcie 
gastronomicznym. Nikt nie ucierpiał. 

Artur Szpuda

Wiatr zrobił swoje

\\\ POWIAT PRUSZKOWSKI

W budżecie powiatu 
pruszkowskiego na 2022 rok 
zapisano ponad 66 milionów 
złotych na inwestycje.     

D wanaście miesięcy temu kwota 
przeznaczona na realizację przed-

sięwzięć wynosiła 48 milionów złotych. 
Teraz mamy o 18 milionów więcej. Co 
ważne – dochody powiatu pruszkow-
skiego mają wynieść 211 milionów, 
z kolei wydatki 252 miliony. Deficyt 
wyniesie blisko 41 milionów, czyli 15 
milionów więcej niż rok temu (26,6 mi-
liona złotych).

Sprawdziliśmy, jakie inwestycje 
zaplanowały władze powiatu na 2022 
rok. Ponad 15 milionów złotych zapi-
sano na budowę Specjalnego Ośrodka 
Szkolno-Wychowawczego przy ulicy 
Wapiennej w Pruszkowie. Szykuje się 
również realizacja zadania z zakresu 
szeroko pojętej kultury fizycznej. Przy 
ulicy Gomulińskiego ma powstać pły-
walnia – przeznaczono na tę inwestycję 
11,6 miliona złotych. Przebudowa LO 
im. Tadeusza Kościuszki w Pruszkowie 
pochłonie 9,3 miliona. 

\\\   22 miliony na drogi
Ważną pozycję w planach inwesty-

cyjnych powiatu zajmują drogi. Na ten 

cel zapisano blisko 23 miliony złotych. 4 
miliony ma kosztować rozbudowa ulicy 
Sienkiewicza wraz z rozbudową ulicy 
Miry Zimińskiej-Sygietyńskiej. Na wia-
dukt nad torami PKP, pomiędzy ulicami 
Warszawską a Grunwaldzką w Pruszko-
wie, zapisano 2,5 miliona złotych.

Planowana jest również rozbudowa 
skrzyżowania na odcinku od ulicy Dłu-
giej do ulicy Za Olszyną w Ładach. Koszt 
zadania to blisko 2,6 miliona złotych. Po 
2 miliony złotych powiat zarezerwował 
na rozbudowę ulicy Piłsudskiego w Pia-
stowie, od skrzyżowania z ulicą Lisa-
-Kuli od ulicy Bohaterów Wolności do 
skrzyżowania z ulicą Warszawską oraz 
rozbudowę ulicy Dworcowej w Piasto-
wie, oraz ulicy Bodycha w Regułach. 2,4 
miliona złotych powiat zarezerwował 
na przebudowę ulicy Komorowskiej i 
ulicy Pruszkowskiej. Chodzi o odcinek 
od ulicy Pogodnej w Pruszkowie do uli-
cy Rekreacyjnej w Granicy.

W budżecie inwestycyjnym powia-
tu znalazły się ponad 3 miliony złotych 
na wykonanie prac projektowych, bu-
dowlanych oraz zakup wyposażenia do 
pawilonu „D” Samodzielnego Publiczne-
go Zespołu Zakładów Opieki Zdrowot-
nej w Pruszkowie.

Tekst i zdjęcie Artur Szpuda

66 milionów na inwestycje 

\\\ PRUSZKÓW

Pruszkowskie Stowarzyszenie 
na Rzecz Zwierząt potrzebuje 
pomocy dla psów i kotów. 
Niezbędne są puszki.     

S towarzyszenie opiekuje się psami 
i kotami, a także szuka dla nich 

nowych domów. Wolontariusze dają 
podopiecznym wiele serca i czasu. Dla 
każdego psa i kota znalezienie nowego 
domu jest spełnieniem marzeń. Każdy z 
nas może wesprzeć czworonogi, a także 
stowarzyszenie, które troszczy się o ich 
dobro.

Zwierzaki mogą liczyć na wsparcie 
ludzi dobrego serca. W pierwszym rzę-
dzie mówimy o wolontariuszach, jed-
nak nie brakuje też innych osób, które 
zapewniają pomoc. W ostatnim czasie 
stowarzyszenie otrzymało wiele suchej 
karmy, koców, kołder i chemii. Wiado-
mo, że jest zima, a potrzeby zwierząt są 
duże. Stowarzyszenie prosi o pomoc. – 

Teraz mamy puszek na kilka dni karmie-
nia rano i wieczorem. Psów i kotów jest 
sporo. Punkt i kociarnia przepełnione, a 
pogoda taka, że podajemy psom ciepły 
posiłek. Każde karmienie to łącznie kil-
kadziesiąt puszek i puszeczek dla psów 
i kotów. Mamy ponad 100 zwierząt... 
– poinformowało Pruszkowskie Stowa-
rzyszenie na Rzecz Zwierząt.

Każdy z nas może pomóc! Puszki 
należy dostarczyć do punktu adop-
cyjnego przy ulicy Południowej 12 w 
Pruszkowie. Razem możemy wesprzeć 
czworonogi i pomóc im w trudnym zi-
mowym czasie.

Artur Szpuda

Potrzebne puszki 
dla zwierząt

SPZOZ Pruszków

Podczas silnych wiatrów strażacy zmagali się głównie z powalonymi drzewami
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Stowarzyszenie prosi o pomoc

Wiadomo, że jest zima,  
a potrzeby zwierząt  

są duże
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P R O M O C J A

W czasie ferii, gdy wiele osób wyjeżdża, na drogach można spodziewać 
się wzmożonego ruchu samochodowego i autokarowego. Należy zadbać  
o to, by podróż była dla wszystkich bezpieczna. Policjanci ruchu drogowe-
go będą w tym okresie przeprowadzać liczne kontrole, szczególną uwagę 
zwrócą na przestrzeganie przez kierujących dozwolonych limitów prędkości, 
a także sposób przewożenia pasażerów oraz stan techniczny pojazdów.

Kontroli poddawane będą także autobusy wiozące dzieci i młodzież. 
Na terenie Powiatu Grodziskiego kontrole będą się odbywały przy ba-
zie PKS, ul. Chełmońskiego 33 w Grodzisku Mazowieckim, po wcześ-
niejszym zgłoszeniu: telefonicznie (tel. 47 724 22 94, 47 724 22 24, 47 72 
42 213), mailowo, faksem lub poprzez złożenie pisma w jednostce Po-
licji; będą obejmować stan techniczny autobusu i jego wyposażenie, 
uprawnienia kierującego oraz jego stan trzeźwości. Na stronie: https:// 
bezpiecznyautobus.gov.pl można sprawdzić podstawowe informacje  
na temat autobusu: dane o badaniu technicznym, dane techniczne, infor-
macje o polisie OC.

Zadbajmy także o bezpieczeństwo podczas wypoczynku na świeżym 
powietrzu. Do zabaw na śniegu wybierajmy miejsca z dala od ruchliwych 
ulic, skrzyżowań i ciągów komunikacyjnych. Korzystajmy tylko ze specjalnie 
przygotowanych lodowisk, nie wchodźmy na zamarznięte zbiorniki wodne – 
nigdy nie wiadomo, jakiej grubości jest lód, nawet pozornie gruby może się 
w każdej chwili załamać. Gdy lód pęka pod inną osobą, nie należy na niego 
wbiegać, dzieci i młodzież powinny poprosić o pomoc osobę dorosłą albo 
odpowiednie służby. Kuligi powinny być organizowane tylko pod kontrolą 

osób dorosłych, nie można dołączać sanek do samochodów lub traktorów 
– może się to skończyć tragicznie. 

Także i podczas wyjazdów pamiętajmy o zachowaniu bezpieczeństwa. 
W miejscowościach górskich służbę pełnią policyjne patrole narciarskie,  
wykonujące przede wszystkim czynności prewencyjne. Ich głównym zada-
niem jest zwiększenie poczucia bezpieczeństwa wśród turystów, zapobieganie  

kradzieżom sprzętu oraz przeciwdziałanie wypadkom. Na stoku pamiętajmy 
o zakładaniu kasków ochronnych. Dzieci i młodzież do 16 roku życia mają 
obowiązek jazdy na nartach i deskach snowboardowych w kaskach. Odpo-
wiedzialność za dzieci ponoszą rodzice lub opiekunowie. 

Policjanci wraz z innymi służbami w czasie ferii będą prowadzić kontrole 
miejsc zorganizowanego wypoczynku oraz wszystkie miejsca, gdzie groma-
dzą się dzieci i młodzież, w tym dzikie lodowiska.

Zagrożeniem w okresie ferii są nie tylko wypadki, ale także włamania. 
Dom lub mieszkanie, którego właściciele wyjechali na urlop, może stać 
się celem włamywaczy. Przed wyjazdem warto pomyśleć o właściwym 
zabezpieczeniu technicznym, np. systemie alarmowym. Wartościowych 
przedmiotów i dużych kwot pieniędzy nie powinno się przechowywać  
w domu – można je zdeponować w banku albo na czas nieobecności  
powierzyć zaufanej osobie. Przedmioty, które pozostawimy w domu,  
można oznaczyć w charakterystyczny sposób lub spisać ich numery  
fabryczne, co zwiększy szanse ich odzyskania w przypadku kradzieży.  
Nie opowiadajmy o swoim majątku ani o planowanych dłuższych wyjaz-
dach, nie publikujmy w Internecie zdjęć przed powrotem z urlopu. Warto 
skorzystać z pomocy sąsiedzkiej i poprosić o opróżnianie skrzynki na listy, 
podlewanie roślin czy włączanie co jakiś czas światła w domu. Sąsiad może 
też zareagować, gdy zobaczy nieznajomych pod naszymi drzwiami.

Informacje o działaniach policji w okresie ferii oraz wiele porad znajdą 
Państwo na stronie Komendy Powiatowej Policji w Grodzisku Mazowieckim: 
http://kppgrodzisk.policja.waw.pl/.

Już 31 stycznia rozpoczną się tegoroczne ferie zimowe dla województwa mazowieckiego. Dla wszystkich uczniów jest to czas wolny  
od zajęć szkolnych i czas aktywnego odpoczynku. Niestety jest to także okres wielu zagrożeń. Jak zawsze grodziscy policjanci będą czuwać  

nad bezpieczeństwem wszystkich mieszkańców Powiatu, prowadząc działania „Bezpieczne ferie 2022”.

Bezpieczeństwo w czasie ferii – rady Policji

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Związek powiatowo-gminny 
Grodziskie Przewozy 
Autobusowe otrzymał dopłatę 
na wszystkie zorganizowane 
już linie komunikacyjne. 
Środki pochodzą od wojewody 
mazowieckiego z Funduszu 
Rozwoju Przewozów 
Autobusowych     

W ysokość dopłaty do organizo-
wanych linii wyniosła 3 złote 

do jednego wozokilometra, co daje 19 
mln 573 złotych. Dofinansowanie dla 
związku stanowi prawie jedną trzecią 
budżetu województwa mazowieckiego.

\\\   Inicjatywa z rozmachem
Dzięki tej dotacji działać będzie 

zorganizowane już i uruchomione 1 
stycznia tego roku 28 linii na 54 tra-
sach, które swoim zasięgiem obejmują 
12 gmin. Gdyby tej dotacji nie otrzy-
mano, w przyszłym kwartale związek 
nie miałby środków na sfinansowanie 
tak ogromnego przedsięwzięcia i nie 
byłoby szans na zapewnienie tak ko-
rzystnych dla mieszkańców cen biletów. 
Nie dałoby się utrzymać tej gęstej sieci 
połączeń i ilości kursów, które ruszając 
1 stycznia 2022 roku wpłynęły już na 
styl życia mieszkańców, gdyż dały im 
alternatywę transportową.  

– W gminie Żabia Wola do czerwca 
2020 roku, czyli do czasu powstania 
związku, mieliśmy tylko kilka kursów 
autobusowych dziennie, a dziś jest ich 
ponad 120, gdyż związek uruchomił li-
nię magistralną, po której co 15 minut 
odbywa się kurs autobusu – mówi Piotr 
Rybka, wójt Żabiej Woli i wiceprezes 
związku powiatowo-gminnego Gro-
dziskie Przewozy Autobusowe. – Za-

pewniamy w ten sposób mieszkańcom 
sprawną komunikację po terenie całego 
powiatu, a więc możliwość dotarcia au-
tobusem do pracy, szkoły itd. Dzięki tak 
częstym połączeniom mieszkańcy mogą 
także autobusem, a nie samochodem, 
dostać się do pociągu. I już widzimy, że 
od początku roku znacznie wzrosło za-
interesowanie tego typu komunikacją. 

\\\   Współpraca buduje 
To dzięki współpracy samorządów 

Błonia, Baranowa, Grodziska Mazowie-
ckiego, Jaktorowa, Milanówka, Żabiej 
Woli, Brwinowa, Michałowic, Nadarzy-
na, Piastowa, Pruszkowa i Raszyna, a 
więc stworzeniu związku powiatowo-
-gminnego możliwe było pozyskania 
dopłaty z Funduszu Rozwoju Przewo-
zów Autobusowych. Twórcy Grodzi-
skich Przewozów Autobusowych wie-

dzieli, że związki powiatowo-gminne 
mają pierwszeństwo przed powiatami 
w otrzymaniu dotacji. Pozyskane dofi-
nansowanie pozwoli związkowi także 
na przeprowadzenie nowych inwesty-
cji, podniesienie jakości taboru auto-
busowego i zwiększenie częstotliwości 
połączeń.

\\\   System informacji
Od stycznia funkcjonuje również 

innowacyjny system dynamicznej infor-
macji pasażerskiej. Odjazdy autobusów 
z poszczególnych przystanków oraz tra-
sy połączeń można sprawdzić na stronie 
www.gpa.grodzisk.pl w zakładce: Kiedy 
przyjedzie lub bezpośrednio na stro-
nie gpa.kiedyprzyjedzie.pl, jak również 
instalując w swoim telefonie aplikację 
kiedyprzyjedzie.pl. Dzięki temu, w przy-
padku opóźnień, pasażer wie, ile minut 
musi jeszcze czekać. 

Wprowadzenie systemu GPS, nad-
zoru ruchu i informacji pasażerskiej na 
całym obszarze związku obejmującego 
wszystkie linie jest kolejnym elemen-
tem zwiększającym komfort podróżo-
wania transportem publicznym.  

Beata Pawłowicz

Dofinansowanie autobusów

Obecnie linie GPA są obsługiwane przez ok. 70 autobusów korzystających z 
ponad 900 przystanków. Od lutego część linii GPA będzie obsługiwana przez 
nowe pojazdy zakupione przez operatorów
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\\\ MILANÓWEK

We wtorek 25 stycznia  
2022 roku Miejska Biblioteka 
Publiczna zaprasza  
na pierwsze w tym roku 
spotkanie Dyskusyjnego 
Klubu Książki. Tematem 
będzie reporterska opowieść 
„Surogatki. Historie kobiet,  
które rodzą po cichu”  
Jakuba Korusa, dziennikarza  
śledczego „Newsweeka”.     

B ohaterami książki są m.in. Magda, 
43-latka i jej mąż, którzy od dawna 

starają się o dziecko, a surogacja jest 
ich ostatnią szansą, Polina, mężatka i 
mama dwojga dzieci, która decyduje 
się na zostanie surogatką, by zarobić 
na edukację swoich dzieci. Bohaterką 
reportażu Korusa jest także Bridgette 

urodzona przez matkę zastępczą, imi-
grantkę, która rodzi się nieuleczalnie 
chora. Małżeństwo, które tak pragnęło 
zostać rodzicami, rezygnuje z adopcji 
dziewczynki. 

\\\   Trudne pytania
– Surogacja, czyli zastępcze macie-

rzyństwo, to temat niezwykle aktualny i 

ważny społecznie. Ale też jako zjawisko 
nowe budzi wiele pytań i wątpliwości 
– mówi dyrektor milanowskiej biblio-
teki Elżbieta Abramczuk-Kalinowska. 
– Książka Korusa to dziennikarskie 
śledztwo, które otwiera nam oczy na 
wiele zagrożeń, ale to także wyjątkowa 
opowieść. Autor dotarł do surogatek, 
rodzin adopcyjnych i podziemia suro-
gacyjnego. Warto przeczytać tę książkę, 
ale także przyłączyć się do dyskusji na 
temat poruszonych w niej problemów 
– dodaje.

Jakub Korus w 2016 roku był nomi-
nowany do prestiżowej nagrody Grand 
Press za cykl reporterski Minister na 
włościach, w 2020 roku do nagrody Ra-
dia ZET im. Andrzeja Woyciechowskie-
go za reportaż „Surogatki z Miasteczka 
Wilanów”.

Beata Pawłowicz

Rozmowy o książkach

Spotkanie DKK odbędzie się  
w Miejskiej Bibliotece Publicznej  
w Milanówku przy ul. Spacerowej 4, 
we wtorek o godzinie 18.00
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„Surogacja,  
czyli zastępcze 

macierzyństwo, to temat 
niezwykle aktualny  
i ważny społecznie.  

Ale też jako zjawisko 
nowe budzi wiele pytań  

i wątpliwości”

Dzięki tak częstym 
połączeniom mieszkańcy 
mogą także autobusem 
dostać się do pociągu
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W 1810 r., gdy Europą trząsł Na-
poleon, w czasach Księstwa 

Warszawskiego, w Żelazowej Woli 
mieszkała hrabina Ludwika z Fengerów 
Skarbkowa. Była to osoba wielu przy-
miotów, ale w małżeństwie nieszczęśli-
wa. Córka bogatego bankiera z Torunia 
Jakuba Fengera za młodu miała wielu 

wielbicieli i tylko wstawiennictwo króla 
Stanisława Augusta spowodowało, że 
wybrała hr. Kacpra Skarbka. Zderzyły 
się dwie skrajnie różne osobowości, 
całkowicie też różne w wyborze stylu 
życia. Kacper był fanfaronem, hulaką 
i bawidamkiem, miał na koncie wiele 

romansów. Ludwika odebrała znakomi-
te wychowanie w rodzinnym Toruniu, 
była domatorką, z chęcią poświęcającą 
się wychowaniu dzieci i prowadzeniu 

domu. Jako jedynaczka dziedziczyła po 
ojcu dużej fortuny. Gdy po kilku latach 
małżeństwa okazało się, że hr. Skarbek 
przepuścił już cały swój majątek, hr. Lu-
dwika rozstała się z nim w obawie, że i 
jej majątek zniknie podczas zabaw mę-
ża. Było to w około 1802 r. Hrabia uciekł 
za granicę przed wierzycielami, hrabina 
postanowiła zostać w kraju i poświęcić 
się wychowaniu dzieci. W tych czasach 
każdy młody szlachcic i szlachcianka 
w Polsce musieli znać język francuski, 
Ludwika zatrudniła więc guwernera, 
Lotaryńczyka Mikołaja Chopina. W ja-
kich okolicznościach właścicielka Żela-
zowej Woli poznała Mikołaja, opowiem 
za chwilę. Lotaryńczyk posługiwał się 
językiem francuskim, ale też biegle nie-
mieckim. Miał wiele atutów. Był dobrze 
wychowany, wykształcony, oszczędny, 
niezwykle uporządkowany, łagodny ale 
też stanowczy. Piękny mężczyzna, bru-
net o wyrazistych czarnych, bystrych 
oczach, które skupiały uwagę każdego 
rozmówcy. Urodzony w 1771 r. w Ma-
rainville, był Francuzem i za niego się 
uważał. 

Historycy z XIX w. badający prze-
szłość rodziny Chopinów znaleźli do-
kumenty, z których jasno wynikało, że 
protoplastą rodziny był Mikołaj Szop, 

dworzanin Stanisława Leszczyńskiego. 
Na ile to jest możliwe, trudno stwierdzić, 
ale historia ciekawa i tej wersji historii 
Chopinów powinniśmy się trzymać. Mi-
kołaj Szop razem z ziomkiem z Kalisza 
Janem Kowalskim przybyli do Luneville 
i otworzyli w Nancy, za pozwoleniem i 

wsparciem króla, firmę specjalizującą 
w handlu winem. Spółkę dla łatwości 
wymawiania przez Francuzów nazwali 
„Ferrand, et Chopin”. Mikołaj Szop, zmie-
nił nazwisko na francuskie, ożenił się z 
Francuzką i spłodził z nią dzieci, w tym 
syna imieniem Jean Jacques. Najmłod-
szy syn Jeana Jacques`a Chopina Nicolas 
to właśnie Mikołaj Chopin, ojciec kom-
pozytora Fryderyka. Gdy Mikołaj miał 
17 lat, przyjechał do Polski z jednym 
ze swoich krewnych i został zatrudnio-
ny jako rachmistrz w wytwórni tabaki. 
Wydarzenia z czasów drugiego rozbio-
ru Polski i związane z nim bankructwa 
tysięcy firm spowodowały, że Mikołaj 
stracił pracę. Wtedy zdecydował, że 
wróci do Francji, ale rozchorował się i 
podróż była niemożliwa. Już jako rekon-
walescent zaciągnął się do wojsk wal-

czących w powstaniu kościuszkowskim 
i walczył pod sztandarami Kilińskiego. 
Po powstaniu i trzecim rozbiorze Polski, 
gdy Żelazawa Wola była pod zaborem 
pruskim, Mikołaj zatrudnił się w ma-
jątku Łączyńskich w Czerniejewie jako 
nauczyciel. Jego uczennica Maria była 
dziewczyną o wyjątkowej urodzie (bę-
dzie później znana jako Maria Walew-
ska), a że młody Franciszek Skarbek ko-
chał się w niej, to często przyjeżdżał do 
Czerniejewa. I w czasie tych odwiedzin 
Mikołaj Chopin spotkał matkę Francisz-
ka, hr. Ludwikę Skarbek. Hrabina ujęta 
kulturą bycia i wiedzą Mikołaja natych-
miast zadecydowała, że musi on zostać 
nauczycielem Franciszka. I pomyśleć, 
że gdyby nie miłość Franciszka do przy-
szłej pani Walewskiej, nasz bohater Mi-
kołaj nie znalazłby się w Żelazowej Woli 
i nie zakochał w pewnej jasnowłosej 
pannie. No i przyjście na świat jednego 
z największych światowych kompozyto-

rów byłoby niemożliwe. Ech, ta miłość! 
Czy można sobie wyobrazić świat bez 
muzyki Chopina? 

Byłam niezwykle ciekawa historii 
matki naszego kompozytora. Histo-
ryk Ferdynand Hoesick pisze o niej 
tak: „We dworze w Żelazowej Woli 

przebywała stale, zarządzając domem 
hrabiny Skarbkowej, z którą ją łączyły 
węzły pokrewieństwa, panna Justyna 
Krzyżanowska, sierota, uboga szlach-
cianeczka zacnego acz nie bogatego 
rodu, nadzwyczaj miła i słodka istota, 
ujmującej powierzchowności, wielkie-
go wdzięku w obejściu, z dużą ogładą 
towarzyską, wykształcona i inteligen-
tna, a przy tym gospodarna, praktyczna, 
skromna, najpiękniejszy typ dorodnej 

dziewicy polskiej, o włosach jasnych 
jak zboże, o pogodnych, szafirowych 
oczach. Młody guwerner hr. Fryderyka, 
dzięki ciągłym stosunkom z sympatycz-
ną ochmistrzynią, niebawem poznał się 
na jej niepospolitych zaletach, zakochał 
się w niej, aż w końcu, pozyskawszy jej 
wzajemność, poślubił ją. Ślub odbył się 
dnia 2 czerwca 1806 r. w kościele pa-
rafialnym w Brochowie”. Panna młoda 
miała wówczas 24 lata, pan młody był 
starszy od żony o 11 lat. Od początku 
związku para ta była do siebie bardzo 
przywiązana. Łączyła ich pasja do mu-
zyki. Oboje grający na różnych instru-
mentach, Justyna na fortepianie, Mikołaj 
na skrzypcach i flecie. Justyna miała cu-
downy głos, śpiewała polskie piosenki 
ludowe, też francuskie romanse czym 
całkowicie zaskarbiła sobie uwielbie-
nie męża. Atmosferę domu Chopinów 
charakteryzuje list Mikołaja Chopina 
do syna, pisany z Warszawy 9 lutego 
1835 r. Czytamy w nim między innymi: 
„Prawdziwie mię zdziwił zachwyt Twój, 
iż gram na skrzypcach, a malutki Twój 
siostrzeniec takt wybija; czyż nie wiesz, 
że jest to nowa melodya ze starych cza-
sów, ta sama, którą Ci grałem na owym 
flecie, coś mi popsuł, gdym Ci go do dał 
do zabawy...”.

Fryderyk przyszedł na świat 1 mar-
ca 1810 roku w Żelazowej Woli, urodził 
się w niewielkiej oficynie obok dworku, 
ale to jest już temat na inne opowiada-
nie.

Małgorzata Szturomska 
na podstawie książki F. Hoesicka „Cho-
pin życie i twórczość”, wydanej w 1910 r.

Justyna i Mikołaj

Justyna miała cudowny 
głos, śpiewała ludowe, 

polskie piosenki, też 
francuskie romanse czym 

całkowicie zaskarbiła 
sobie uwielbienie męża

Historycy z XIX w. 
badający przeszłość 
rodziny Chopinów 

znaleźli dokumenty,  
z których jasno wynikało, 

że protoplastą rodziny 
był Mikołaj Szop

Córka bogatego bankiera 
z Torunia Jakuba  
Fengera za młodu  

miała wielu wielbicieli 
i tylko wstawiennictwo 

króla Stanisława Augusta 
spowodowało,  

że wybrała  
hr. Kacpra Skarbka

Justyna i Mikołaj Chopinowie

Żelazowa Wola – staw

Żelazowa Wola – dworek

Żelazowa Wola – oficyna, w której zamieszkali Chopinowie po ślubie,
tu urodził się Fryderyk
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\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Bogoria Grodzisk Mazowiecki 
pokonała Roskilde BTK61  
3 : 0 i awansowała do półfinału 
Pucharu Europy.    

Z Danii podopieczni Tomasza Re- 
dzimskiego wracali z nadziejami  

na odrobienie strat. W pierwszym star-
ciu ćwierćfinałowym przegrali z Roskil-
de 2 : 3. Tak naprawdę wszystko miało 
rozstrzygnąć się w Grodzisku. Zawodni-
cy z Danii byli w nieco lepszym położe-
niu, Bogoria nie mogła popełnić błędu.

Rewanżowe spotkanie ćwierćfina-
łowe gracze Redzimskiego rozegrali 
wręcz koncertowo. Tenisiści Bogorii 
nie pozostawili złudzeń komu należy 
się awans. Wiadomo, że widzowie spo-
dziewali się walki, po której wybuchnie 
radość. Bogoria nie dała rywalom żad-
nych szans – 3 : 0 i nastąpiła euforia w 
hali przy ulicy Westfala 3a.

\\\   Zaczął Gionis
Jako pierwszy do stołu podszedł 

Panagiotis Gionis. Jego rywalem był 
Michael Maze, który starał się, ale nie 
potrafił nic zrobić wobec świetnej po-
stawy Greka. Gionis wygrał do 7, 8 i 4. 
Jako drugi do rywalizacji stanął Marek 

Badowski. Kapitan Bogorii wrócił do 
gry po kwarantannie i zaprezentował 
się znakomicie. Jens Lundqvist był tłem 
dla Badowskiego. W pierwszym secie 
Polak triumfował do 6. W kolejnych 
grach Lundqvist walczył, ale więcej zim-
nej krwi zachował Badowski – do 8 i 9.

Ostatnie słowo należało do Pavla 
Sirucka, choć nie było łatwo. Czech ry-
walizował z 54-letnim Allanem Bentse-
nem. Duńczyk nie ułatwił zadania gra-
czowi Bogorii. Pierwsza i druga partia 
były niezwykle zacięte. Sirucek trium-
fował na przewagi – do 11 i 13. Trzeci 
set na korzyść Czecha – 11 : 8. Ani przez 
chwilę Roskilde nie potrafiło zbliżyć się 

do półfinału. Bogoria w fenomenalnym 
stylu wywalczyła awans.

\\\   Finał z 2013 roku
Patrząc w przeszłość, Bogoria miała 

okazję rywalizować w finale Pucharu 
ETTU. Wtedy przegrała z UMMC Jeka-
trynburg. Grodziszczanie walczyli, ale 
nie potrafili pokonać rywala. W Grodzi-
sku było 2 : 3, w Jekaterynburgu 1 : 3.

W tegorocznych zmaganiach Pu-
charu Europy w grze pozostały jeszcze: 
ASISA Borges Vall, USD Apuania Carra-
ra Tennistavolo oraz SolexConsult TTC 
Wiener Neustadt.

Artur Szpuda

\\\ PRUSZKÓW

W 18. kolejce I ligi kobiet 
koszykarki Iodica TopMarket 
MKS Pruszków pokonały Grot 
F&F Automatyka Pabianice  
89 : 58.   

S zesnasty mecz i piętnasty triumf 
zespołu prowadzonego przez Ja-

cka Rybczyńskiego. Ta statystyka mó-
wi wszystko o formie pruszkowskich 
koszykarek, które są postrachem na 
I-ligowych parkietach. Teraz o ich sile 
przekonała się drużyna z Pabianic.

Gdybypatrzeć na mecz przez pry-
zmat pierwszej kwarty, mało kto zary-
zykowałby jednoznaczne wskazanie na 
przyjezdne. Po celnym rzucie wolnym 
Magdaleny Parysek-Bochniak MKS 
prowadził 5 : 0, ale... Grot nie zamierzał 
„tanio skóry sprzedawać”. Gospodynie 
wyrównały – do 9, a po trafieniu Natalii 
Łopińskiej prowadziły 11 : 9. Zawod-
niczka klubu z Pabianic rozgrywała bar-
dzo dobry mecz. Po jej kolejnym celnym 
rzucie było 20 : 15. Końcówka pierwszej 
kwarty dla MKS-u, jednak prowadził 
Grot – 24 : 23.

\\\   Zmiana obrazu gry
W drugiej odsłonie obrót spraw 

uległ całkowitej zmianie. MKS, mówiąc 
krótko, „zmiótł” rywala z powierzchni 
ziemi. Bo jak inaczej nazwać wygranie 
drugiej kwarty różnicą 20 (słownie: 

dwudziestu) punktów! Przez pierwsze 
minuty Grot jeszcze jako tako się trzy-
mał. Rzuty Poli Dmochewicz – 34 : 31 

i od tego momentu na parkiecie domi-
nuje MKS. Po trójce Marzeny Marciniak 
jest 44:31. Grot zdobywa jeden punkt, 
a maszyna z Pruszkowa jedzie dalej i 
powiększa przewagę. Na półmetku MKS 
prowadzi 53 : 34. 

Gospodynie próbowały walczyć w 
trzeciej kwarcie, jednak niewiele mogły 
wskórać. MKS nie pozwolił rozwinąć 

rywalkom skrzydeł. W czwartej odsło-
nie przyjezdne ponownie lepsze. Grot 
nie potrafił znaleźć sposobu na dobrze 
dysponowaną ekipę z Pruszkowa. Skoń-
czyło się 89 : 58. 

Spójrzmy w statystyki. MKS trafił 32 
z 70 rzutów, czyli miał 45,7% skutecz-
ności. Z linii rzutów wolnych – celnych 
było 20 z 27 (74,1% skuteczności). W 
przypadku gospodyń – z gry 23 z 55 
(41,8%). Z linii rzutów wolnych 8 na 9 
(88,9%). Najwięcej punktów w spotka-
niu zdobyła Łopińska z Pabianic – 23. 
Po stronie zwycięskiej ekipy najskutecz-
niejsza była Dmochewicz – 15.

W 19. kolejce MKS pojedzie do So-
kołowa Podlaskiego na starcie z MPKK 
Sokołów S.A. Spotkanie odbędzie się 6 
lutego o godzinie 16.30.

Artur Szpuda

Bogoria w półfinale!

15. wygrana koszykarek

Bogoria w fenomenalnym stylu wywalczyła awans

MKS nie pozwolił rozwinąć rywalkom skrzydeł
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MKS, mówiąc krótko, 
„zmiótł” rywala  

z powierzchni ziemi

\\\ PRUSZKÓW

Znicz Pruszków ma za sobą 
mecze sparingowe. W ostatnim 
poniósł porażkę z GKS-em 
Bełchatów – 0 : 1.    

T rwają przygotowania do rundy 
wiosennej eWinner II ligi. Piłka-

rze Znicza Pruszków pracują, aby na 
boiskach zdobywać kolejne punkty w 
walce o utrzymanie. Sztab szkoleniowy 
obserwuje zawodników i testuje roz-
wiązania taktyczne. Okazją do weryfi-
kacji są mecze sparingowe.

Znicz z dobrej strony pokazał się w 
starciu z ŁKS-em II Łódź, które wygrał 
3 : 1. W tym meczu trenerzy sprawdzili 
kilku zawodników przebywających w 
klubie na testach. Co do samego spotka-
nia – pruszkowską ekipę na prowadze-
nie wyprowadził Kręcichwost w 17. mi-
nucie. Pierwsza połowa zakończyła się 
prowadzeniem Znicza 1 : 0, ale zaraz po 
wznowieniu gry wyrównał Radwanek. 

Potem dwa trafienia żółto-czerwonych. 
W 70. minucie do siatki rywala trafił 
Nagamatsu. W końcówce rzut karny 
wykorzystał Hrnciar.

Pruszkowska ekipa miała zagrać 
również z Orlętami Radzyń Podlaski, 
jednak sparing został odwołany. Powo-
dem była choroba zawodników. Znicz 
spotkał się za to z GKS-em Bełchatów. 
W 9. minucie Misztala pokonał Szymon 
Lewicki i było to jedyne trafienie w tym 
starciu.

Przed żółto-czerwonymi kolejne 
starcia. 26 stycznia Znicz zagra z Unią 
Skierniewice, zaś 29 stycznia z Pogonią 

Grodzisk Mazowiecki. W lutym zespół 
z Pruszkowa ma zaplanowane cztery 
gry kontrolne.

Na boiska eWinner II ligi Znicz 
wróci w ostatni weekend lutego. Ze-
spół zmierzy się z Garbarnią Kraków. 
Po rundzie jesiennej Znicz zajmuje 14. 
miejsce w tabeli.

Artur Szpuda

\\\ GRODZISK MAZOWIECKI

Koronawirus prześladuje  
Pogoń Grodzisk Mazowiecki.  
W związku z tym odwołano 
mecz sparingowy z Pogonią 
Siedlce.    

S ytuacja związana z pandemią koro-
nawirusa jest coraz poważniejsza. 

Liczba zakażeń powyżej 30 tysięcy bu-
dzi obawy. Musimy dbać o swoje bezpie-
czeństwo i przestrzegać zasad reżimu 
sanitarnego. Wiele osób przebywa na 
kwarantannie. Koronawirus dotyka 
również świat sportu. Przykładem jest 
Pogoń Grodzisk Mazowiecki.

Na początku stycznia zespół roz-
począł przygotowania do rundy wio-
sennej eWinner II ligi. 8 stycznia 2022 
roku rozegrał na bocznym boisku przy 
Al. Mokronoskich mecz wewnętrzny. 
Pogoń szykowała się do meczów spa-
ringowych, ale na przeszkodzie stanął 
koronawirus. Objawy zakażenia CO-
VID-19 sprawiły, że odwołano wyjazd 
na spotkania z Widzewem Łódź i Siarką 
Tarnobrzeg.

\\\   Odwołany mecz  
z Pogonią Siedlce

Kilka dni później pojawił się ko-
munikat klubu o odwołanych trenin-
gach oraz kolejnym meczu – z Pogonią  
Siedlce. – Zawodnicy pierwszego ze-
społu Pogoni Grodzisk oraz sztab 
szkoleniowy zostali przetestowani 
w kierunku zakażenia SARS-CoV-2. 
Wszystkie osoby z wynikiem pozytyw-
nym zostały skierowane na izolację. 
Zawodnicy z ujemnym wynikiem testu 
dostali wskazania sztabu szkoleniowe-
go do zajęć indywidualnych – przekazał  
klub.

Zawodnicy i sztab trenerski po od-
bytej izolacji przejdą testy. Gdy ich wy-
niki będą negatywne, zespół powróci 
do treningów.

\\\   Wygrana rezerw
Mecz kontrolny mają za sobą re-

zerwy Pogoni. Grodziszczanie pokonali 
Sokół Serock 3 : 1. Bramki dla Pogoni 
zdobyli: Wojtasiuk, Dziewulski i z kar-
nego Leszczyński.

Artur Szpuda

Wygrana i porażka

Koronawirus 
zdziesiątkował Pogoń

Znicz rozegrał dwa sparingi
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 Raszyn, dnia 24 stycznia 2022 r.

OBWIESZCZENIE WÓJTA GMINY RASZYN
o przedłużeniu terminu wyłożenia do publicznego wglądu projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego  

części terenów położonych we wsi Falenty Nowe w Gminie Raszyn – rejon po północnej stronie ul. Drogi Hrabskiej 

W nawiązaniu do Obwieszczenia Wójta Gminy Raszyn z dnia 15 grudnia 
2021 r., działając na podstawie art. 17 pkt 9, art. 17 a ustawy z dnia 27 marca 
2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (Dz. U.  2021 r. 
poz. 741 ze zm.) oraz uchwały Nr XXXIII/272/2020 Rady Gminy Raszyn  
z dnia 29  października 2020 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia  
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części terenów 
położonych we wsi Falenty Nowe w Gminie Raszyn – rejon po północnej stronie 
ul. Drogi Hrabskiej, zawiadamiam o przedłużeniu terminu aktualnego 
wyłożenia do publicznego wglądu projektu miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego części terenów położonych 
we wsi Falenty Nowe w Gminie Raszyn – rejon po północnej stronie  
ul. Drogi Hrabskiej, obejmujący dwa obszary planu w obrębie Falenty 
Nowe, których granice wyznaczają:

1) dla obszaru nr 1:
a) od północy - północna granica działki nr ew. 12/9; 
b)  od wschodu - wschodnie granice działek nr ew.: 12/9, 12/10, 12/11, 

12/12, 12/13, 12/14 i 12/15;
c) od południa - południowa granica działki nr ew. 12/15;
d)  od zachodu - zachodnie granice działek nr ew.: 12/15, 12/14, 12/13, 

12/12, 12/11, 12/10, i 12/9.
2) dla obszaru nr 2:

a) od północy - północna granica działki nr ew. 13/6;
b) od wschodu - wschodnia granica działki nr ew. 13/6;
c)  od południa - odcinek łączący wschodnią z zachodnią granicą  

działki nr ew. 13/6 (przedłużenie południowej granicy działki  
nr ew. 12/15);

d) od zachodu - zachodnia granica działki nr ew. 13/6

wraz z prognozą oddziaływania na środowisko do dnia 11 lutego 2022 r. 
(zamiast do dnia 28 stycznia 2022 r.), w siedzibie Urzędu Gminy Raszyn, 
ul. Szkolna 2a, w godzinach pracy urzędu (po wcześniejszym umówieniu 
telefonicznym 22 701 78 52 lub 22 701 78 61) oraz na stronie internetowej 
Gminy: www.raszyn.pl oraz www.bip.raszyn.pl – Prawo lokalne – Plany 
zagospodarowania przestrzennego terenu gminy Raszyn – Projekty planów.
Dyskusja publiczna nad przyjętymi w projekcie planu miejscowego 
rozwiązaniami zostanie ponownie przeprowadzona w dniu 3 lutego 
2022 r. o godz. 15:00 z wykorzystaniem środków porozumiewania się 
na odległość – link do pobrania w dniu dyskusji: http://pobierz.raszyn.pl/
mpzpfalentynowe.html

Zgodnie z art. 18 ust. 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu  
i zagospodarowaniu przestrzennym, każdy, kto kwestionuje ustalenia 
przyjęte w projekcie miejscowym, może wnieść uwagi. Uwagi należy 
składać do Wójta Gminy Raszyn z podaniem imienia i nazwiska albo 
nazwy oraz adresu zamieszkania albo siedziby, oznaczenia nieruchomości, 
której uwaga dotyczy, w nieprzekraczalnym terminie do dnia 25 lutego  
2022 r. Uwagi dotyczące projektu ww. planu miejscowego mogą być 
wnoszone w formie papierowej lub elektronicznej, w tym za pomocą 
środków komunikacji elektronicznej, w szczególności poczty elektronicznej  
na adres: ratusz@raszyn.pl.

Organem właściwym do rozpatrzenia uwag złożonych do ww. projektu 
planu jest Wójt Gminy Raszyn.

Jednocześnie na podstawie art. 39 ust. 1 pkt. 2-5, w związku z art. 46 pkt 
1 oraz art. 54 ust. 2 i 3 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnieniu 
informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 
środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (Dz. U. z 2021 
r., poz. 247 ze zm.) ww. projekt miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego wraz z prognozą oddziaływania na środowisko poddaje 
się postępowaniom w sprawie strategicznych ocen oddziaływania na 
środowisko, zapewniając możliwość udziału społeczeństwa w tych postę- 
powaniach w okresie wyłożenia do publicznego wglądu. 

W związku z powyższym, Zainteresowani mogą zapoznać się z niezbęd- 
nymi dokumentacją sprawy oraz wnosić uwagi i wnioski. Uwagi i wnioski 
w sprawie strategicznej oceny oddziaływania na środowisko można 
składać do Wójta Gminy Raszyn w formie pisemnej w Kancelarii Urzędu 
Gminy Raszyn lub pocztą na adres 05-090 Raszyn ul. Szkolna 2a; ustnie  
do protokołu w Referacie Urbanistyki i Planowania Przestrzennego oraz za 
pomocą środków komunikacji elektronicznej na adres: ratusz@raszyn.pl 
w nieprzekraczalnym terminie do dnia 25 lutego 2022 r. Uwagi i wnioski 
powinny zawierać imię, nazwisko i adres Wnioskodawcy oraz oznaczenie 
nieruchomości. 

Zgodnie z art. 41 ustawy z dnia 3 października 2008 r. uwagi lub wnioski 
złożone po upływie ww. terminu pozostawia się bez rozpatrzenia. 

Organem właściwym do rozpatrzenia uwag i wniosków w sprawie 
strategicznej oceny oddziaływania na środowisko jest Wójt Gminy Raszyn. 

Klauzula informacyjna
Zgodnie z art. 13 ust. 1 i ust. 2, art. 14 ust. 1 i ust. 2 oraz art. 15 ust. 1 lit. g Rozporządzenia 
Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie 
ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie 
swobodnego przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólne 
rozporządzenie o ochronie danych, dalej: RODO), informuję, że:
1.  Administratorem Pani/Pana danych osobowych jest Gmina Raszyn z siedzibą  

w Raszynie, Szkolna 2a, 05-090 Raszyn reprezentowana przez Wójta Raszyna. 
2.  Pani/Pana dane osobowe przetwarzane będą w celu realizacji ustawowych zadań gminy 

określonych w ustawie z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym oraz ustawie z dnia  
27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym - na podstawie 
art. 6 ust. 1 lit. c i e, oraz art.9 ust. 1 lit. g Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego  
i Rady Europy z dnia 27 kwietnia 2016 r. 

3.  Odbiorcami Pani/Pana danych osobowych będą wyłącznie podmioty uprawnione  
do uzyskania danych osobowych na podstawie przepisów prawa. 

4.  Pani/Pana dane osobowe przechowywane będą w czasie określonym przepisami 
prawa, tj. Rozporządzeniem Prezesa Rady Ministrów z dnia 18 stycznia 2011 r.  
w sprawie instrukcji kancelaryjnej, jednolitych rzeczowych wykazów akt oraz 
instrukcji w sprawie organizacji i zakresu działania archiwów zakładowych

5.  W związku z przetwarzaniem Pani/Pana danych osobowych posiada Pani/Pan prawo 
do: 

· żądania od Administratora dostępu Pani/Pana danych osobowych 
· żądania od Administratora sprostowania Pani/Pana danych osobowych 
·  żądania od Administratora usunięcia lub ograniczenia przetwarzania danych 

osobowych,
6. Ma Pani/Pan prawo wniesienia skargi go organu nadzorczego 
7. Podanie danych osobowych jest wymogiem ustawowym i jest obligatoryjne. 

Wójt Gminy mgr inż. Andrzej Zaręba

OGŁOSZENIE BURMISTRZA GRODZISKA MAZOWIECKIEGO
z dnia 26  stycznia 2022 r.

Na podstawie art. 17 pkt 9 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym (t. jedn. Dz. U. z 2021 r. poz. 741 ze zm.), w związku z Uchwałą Nr 790/2014 Rady Miejskiej 
w Grodzisku Mazowieckim z dnia 13 sierpnia 2014 roku w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części terenu miasta Grodzisk Mazowiecki 
Jednostka C1 po południowej stronie ul. Piaskowej, zmienioną Uchwałą Nr 417/2016 Rady Miejskiej 
w Grodzisku Mazowieckim z dnia 28 września 2016 r., zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego 
wglądu projektu Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części terenu 
miasta Grodzisk Mazowiecki Jednostka C1 po południowej stronie ul. Piaskowej – Obszar II wraz  
z prognozą oddziaływania na środowisko. 

Wyłożenie projektu planu wraz z prognozą oddziaływania na środowisko odbędzie się 
w dniach od 03.02.2022 r. do 24.02.2022 r. Dokumentacja sprawy będzie wyłożona w siedzibie 
Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim, w Punkcie Obsługi Interesanta Wydziału Planowania 
Przestrzennego, ul. T. Kościuszki 12A, w godzinach pracy Urzędu Miejskiego. 

Dyskusja publiczna nad przyjętymi w projekcie planu miejscowego rozwiązaniami odbędzie 
się w dniu 21 lutego 2022 r. o godz.  16.00  w Grodzisku Mazowieckim, w Mediatece, przy ul. 
3-go Maja 57, przy zachowaniu wszelkich wymogów wynikających z aktualnych obostrzeń oraz 
ograniczeń sanitarnych. 

Projekt planu wraz z prognozą będą umieszczone na stronie Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu 
Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim – www.bip.grodzisk.pl w zakładce Planowanie Przestrzenne / Rok 
2022 / Wyłożenia projektów MPZP. Zgodnie z art. 18 ust. 1 oraz art. 8c i 8d ust. 1 ustawy z dnia 27 marca 
2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, każdy kto kwestionuje ustalenia przyjęte  
w projekcie planu miejscowego, może wnieść uwagi. 

Uwagi do projektu planu należy składać do 10 marca 2022 r. w formie papierowej w Biurze 
Podawczym Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim, pocztą na adres: 05-825 Grodzisk Mazowiecki, 
ul. T. Kościuszki 12A lub w formie elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji elektronicznej 
do Burmistrza Grodziska Mazowieckiego na adres: urzad@grodzisk.pl oraz za pomocą elektronicznej 
skrzynki podawczej na adres: skrytka ePUAP: /umgrodziskmaz/SkrytkaESP lub /umgrodziskmaz/skrytka. 
Uwaga powinna zawierać imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania albo siedziby. 

Uwagi w ramach strategicznej oceny oddziaływania na środowisko – stosownie do przepisu art. 39 
ust. 1 pkt 2, 3, 4 i 5, art. 46 pkt 1 oraz art. 54 ust. 3 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu 
informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach 
oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2021 r. poz. 247 ze zm.) należy wnosić w nieprzekraczalnym 
terminie do 10 marca 2022 r. Uwagi na piśmie należy składać w formie papierowej w Biurze Podawczym 
Urzędu Miejskiego w Grodzisku Mazowieckim, pocztą na adres: 05-825 Grodzisk Mazowiecki,  
ul. T. Kościuszki 12A, ustnie do protokołu w Punkcie Obsługi Interesanta Wydziału Planowania 
Przestrzennego lub w formie elektronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji elektronicznej 
do Burmistrza Grodziska Mazowieckiego na adres: urzad@grodzisk.pl oraz za pomocą elektronicznej 
skrzynki podawczej na adres: skrytka ePUAP: /umgrodziskmaz/SkrytkaESP lub /umgrodziskmaz/skrytka. 
Uwaga powinna zawierać imię i nazwisko albo nazwę oraz adres zamieszkania albo siedziby.

Organem właściwym do rozpatrzenia złożonych uwag jest Burmistrz Grodziska Mazowieckiego. 
Zgodnie z art. 41 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego 
ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko 
uwagi wniesione po terminie pozostaną bez rozpatrzenia. Informacje o przetwarzaniu danych 
osobowych dostępne są na stronie internetowej https://grodzisk.pl/politykaprywatnosci/.

Burmistrz Grodziska Mazowieckiego 

Znalazłeś się w miejscu, w którym dzieje się coś ciekawego,  
coś, czym chciałbyś podzielić się z innymi?

NAJCIEKAWSZE NEWSY OPUBLIKUJEMY
Przesyłaj zdjęcia i informacje do redakcji – MMS i SMS  

pod nr tel. 501 09 14 80 lub e-mail: redakcja@przegladregionalny.pl 
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DAM PRACĘ 

Norwa Plants Sp. z o.o. w Piasecznie  
zatrudni Panie do sprzątania. Umowa  
o pracę, pełny etat 7.00-15.00.  
lub 6.00- 14.00, tel. 22 756 20 65  
poniedziałek-piątek 8.00-14.00. 

Aaaaaaaa Grodzisk Maz. Natolin, poszu-
kujemy osób z orzeczeniem o niepełno-
sprawności do ochrony małej budowy  
w Grodzisku Maz./Natolin.  nie wymaga-
my doświadczenia, dobre warunki pracy 
tel. 577 303 512

Osobę do wykładania towaru  
w sklepie spożywczym w Ustanowie, 
tel. 602 119 041

Firma poszukuje osoby do sprzątania 
biur i pomieszczeń socjalnych.  
Praca na 3/4 etatu, umowa o pracę.  
Praca w Solcu k. Szymanowa.  
Zadzwoń na nr 501 631 374

Mechanik samochodowy  
z doświadczeniem, dobre zarobki.  
Piaseczno tel. 509283882 

Fryzjer Damsko-Męski lub osoba  
po szkole. Gabryelin 507 507 470

Dostawca zamówień do lokalu  
gastronomicznego w Piasecznie.  
tel. 602 33 60 96

Stolarz meblowy Piaseczno, Ustanów 
Tel. 604 094 034

Hurtownia BB przyjmie kierowcę kat. C. 
Siedziba firmy: ul. Grójecka 1, 05-530 
Góra Kalwaria Tel. 691-353-053 

Zatrudnię pracowników do produkcji 
kebabów (składacz, streczowacz),  
tel. 606 259 458

Pracowników na myjnię autobusów   
601 205 212 

Zatrudnię pracowników do rozbioru 
drobiu, tel. 606 259 458, 604 735 489  

Zatrudnię panią do lepienia pierogów, 
Mysiadło, tel. 603 686 561  

Magazynier do sklepu spożywczego  
w Ustanowie, tel. 602 601 676

USŁUGI  

Maro Zakład Usługowy- toczenie tarcz 
hamulcowych do 390mm tokarką  
specjalistyczną. Raszyn. Tel-512 120 371 

Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223    

AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339 

Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje  

samowoli budowlanych sprzed lat,  
tel. 695 451 655 

WYCINKA DRZEW, USŁUGI  
PODNOŚNIKIEM KOSZOWYM,  
USŁUGI MINIKOPARKĄ  
TEL: 537 537 450, 537 537 650 

Kompleksowe usługi remontowe  
i wykończeniowe, łazienki,  

tel. 733 730 730

Malowanie, glazurnictwo, podłogi i pane-
le, szybko i solidnie tel. 669 945 460

Remonty, złota rączka Tel. 609 009 213 

KUCHNIE,SZAFY,GARDEROBY,PANELE, 
MEBLE NA WYMIAR,TEL. 723 533 233

Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, siatka 
+ montaż producent tel. 503 572 046 

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572

Koszenie, niwelacja terenu, wycinka 
drzew wraz z wywozem tel. 505 591 721

Hydraulika, gaz, domki, mieszkania  
Tel. 602 651 211

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE, REMONTY 
od A do Z. TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30

Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533

Wypożyczalnia busów Piaseczno i okolice 
600 479 955

Elektryk tel. 666 890 886

Docieplanie poddaszy pianą, wylewki  
tel. 607 378 288

ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

Wylewki betonowe agregatem,  
tel. 600 872 737

GLAZURA, REMONTY TEL. 601 219 482

Remonty, wykończenia, tel. 796 682 431

Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

Wywozimy graty z chaty tel. 505 591 721 

Tynki gipsowe i tradycyjne 604415352

Wywóz gałęzi 519 874 891 

Kominiarz tel. 500 214 632 

Meble na wymiar, kuchnie, 608027564

HYDRAULIK TEL. 735 392 792

Przeprowadzki tel. 505 591 721

Wycinka drzew tel. 505 591 721

Tynki maszynowe 533125444

Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480  

Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

Naprawa pralek, tel. 602 322 951

Naprawa, krycie dachów,  
tel. 511 928 895

Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907 

KUPIĘ  

Kupię ciągniki rolnicze, stare  
motocykle wsk, simson, fiat 125p itp. 
Tel 721-029-688 

Kupię działkę - budowlaną, usługową, 
rolną. Tel. 797 231 465 

Skupię silniki elektryczne, alternatory, 
kable, złom metali kolorowych  
tel. 501314711

KUPIĘ MEDALE, MONETY  
I ODZNACZENIA, TEL. 501 591 903

Kupię las, okolice Prażmowa,  
tel. 602 770 361

Antyczne meble, obrazy, srebra, platery, 
odznaczenia, szable, książki, pocztówki, 
tel. 504 017 418     

SPRZEDAM  

Węgiel, ekogroszek, koks Skład Węgla 
Prażmów tel. 22-727-07-00

Piecyk gazowy Termet 507582112

AUTO-MOTO KUPIĘ

Skup Aut, wszystkie marki. Gotówka  
od ręki. tel. 510 210 692

Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300

Skup aut na kasację 508206738 

Skup aut, tel. 515 018 430 

Skup aut 2010-2021r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

WYNAJMĘ LOKAL USŁUGOWY 150M/2 
MYSIADŁO UL. SŁOWICZA 1K  
PRZY UL. GEODETÓW TEL. 513-430-159

Pokój, Konstancin, tel. 503 690 260

PESEL, Meld, Umowa - 720 90 80 80 

1-ka 480 Para 300/Os + Licz 885828884

Domek ok. 50 m2 + podwórko 250 m2 
Piaseczno tel. 698 090 656

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

 Sprzedam 4,30 h na pograniczu  
gminy Prażmów i gminy Chynów  
tel. 608 867 053

NAUKA 

Język polski, Piaseczno, tel. 666 653 177

Matematyka, 664 438 144        

ZDROWIE 

Biorezonans u dietetyka - rzucanie  
palenia - Promocja i inne terapie.  
www.biorezondiet.pl tel. 723 974 609 

Psychoterapia, konsultacje - 660 565 007, 
www.psychoterapiagorakalwaria.pl

PROTEZY ZĘBOWE NAPRAWA.  
PIASECZNO TEL. 502 031 221

Dietetyk Justyna Dryńkowska Bezpłatne 
Badanie Analizy Składu Ciała z omó-
wieniem wyników ul. Młynarska 13/86  
Piaseczno 515 078 786  

Wizyty domowe dentysty-chirurgia,  
protetyka-509 717 247

RÓŻNE

Wynajmę Salę Weselną na 300 osób  
+ 36 miejsc hotelowych lub zorganizuję 
przyjęcie Biały Dworek w Prażmowie  
tel. 722-202-966

FINANSE  

Kredyty tel. 513 654 277

\\\  OGŁOSZENIA DROBNE

Zamów ogłoszenie DROBNE za DROBNE tel. 786 202 066
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 Pewnie nie wszyscy wiedzą, więc sło-
wem wstępu, czym jest Społeczna Inicja-
tywa Mieszkaniowa i na czym ma polegać 
wsparcie spółek należących do SIM?
Społeczne Inicjatywy Mieszkaniowe – to 
program rządu Mateusza Morawieckie-
go, którego istotnym elementem przy ich 
tworzeniu jest współpraca rządu i samo-
rządu. Powoływane spółki SIM tworzone 
są z udziałem gmin i KZN reprezentującym 
stronę rządową. Program jest generalnie  
kierowany do tych mieszkańców gmin, któ-
rzy nie mających zdolności kredytowej, ale 
mają zdolność czynszową. W ciągu 9-ciu 
miesięcy działania złożyliśmy jak dotąd  
22 spółki SIM z udziałem ponad 220 gmin 
z całej Polski i z wolumenem planowanych 
do wybudowania mieszkań na poziomie  
22 tysięcy. Spodziewamy się, iż już latem te-
go roku, pierwsze z SIM-ów powinny wbić 
przysłowiową „pierwszą łopatę”, choć trze- 
ba pamiętać, iż cały proces inwestycyjny  
przy tego rodzaju przedsięwzięciach bu-
dowalnych trwa od przeciętnie 2-4 lata.  
Z pewnością będzie to ważny etap i pozy-
tywny impuls dla kolejnych naszych inwe-
stycji, dlatego też jesteśmy tym żywotnie 
zainteresowani, by stało się to jak najszyb- 
ciej. Warto pamiętać, iż rola KZN-u przy po-
woływaniu SIM jest kluczowa. Od rozmów 
KZN z poszczególnymi gminami rozpo- 
czyna się cały proces, który prowadzi  
zgromadzenia odpowiedniego potencja-

łu wyrażającego się odpowiednim (około 
jednego tysiąca) wolumenem możliwych  
do wybudowania mieszkań. Wówczas to 
KZN wspólnie z gminami zawiązuje spółkę 
prawa handlowego – Społeczna Inicjatywę 
Mieszkaniową (SIM). Kolejnym z zadań KZN 
jest rozpatrywanie wniosków składanych 
przez gminy w zakresie dofinansowania  
z Rządowego Fundusz Rozwoju Mieszkal- 
nictwa. Odbywa się to na podstawie umowy 
zawartej z Ministrem Rozwoju i Technolo-
gii. Po powołaniu SIM sprawujemy nadzór 
właścicielski nad spółkami, gdzie zgodnie  
z ustawą mamy tu zapewnioną rolę wiodącą. 
To ważny i co raz ważniejszy element naszej 
pracy.

 Czym SIM zastąpi Mieszkanie+? I jakie 
są różnice pomiędzy tymi dwoma pro-
gramami?
Społeczne Inicjatywy Mieszkaniowe są uzu-
pełnieniem i rozwinięciem tej pierwotnej 
inicjatywy i w pewnym sensie raczej zastę-
pują TBS-y, zwłaszcza tam, gdzie nie były 
one dotychczas powołane. Istotne jest to,  
że mieszkania wybudowane przez SIM-y 
są zaprojektowane jako mieszkania na wy-
najem z opcją wykupu. Czyli z dojściem  
do własności przez wynajmujących.

 Ile planowo mieszkań ma powstać  
w naszym powiecie i jaka będzie cena naj-
mu takich mieszkań?
Na Mazowszu w roku 2021 powołaliśmy 
dwie spółki SIM. Pierwsza to SIM Mińsk  

Mazowiecki – razem z gminą i miastem,  
a druga to właśnie SIM Północne Mazowsze 
– z ośmioma gminami z regionu: Babosze-
wem, Ciechanowem, Czernikowem, Glino-
jeckiem, Płońskiem, Pułtuskiem, Sierpcem 
i Załuskami. W pierwszym etapie SIM Mińsk 
Mazowiecki planuje wybudowanie blisko 
600 mieszkań, SIM Północne Mazowsze  
– 1000. Jednak planujemy powołanie kolej-
nych spółek w regionie i budowę kolejnych 
mieszkań. Głód mieszkań o umiarkowanym 
czynszu, czyli takich, które my będziemy  
oferować jest wciąż nie zaspokojony.

 Kto będzie mógł skorzystać z mieszkań 
finansowanych w ramach SIM oraz jakie są 
warunki uzyskania własności mieszkania?
Od strony finansowej, nasza oferta skiero-
wana jest głównie do mieszkańców, którzy 
nie mają zdolności kredytowej, ale mają 
zdolność czynszową. Dla polskich rodzin, 
które nie mają środków na zakup mieszkania,  
a chciałby stać się właścicielami takiego  
lokum. Warto mieć na uwadze, iż nasze 
spółki SIM to spółki celowe nie obliczone  
na biznesowy zysk. Z założenia więc – za- 
równo KZN jak i gminy – chcemy budować 
domy przyjazne mieszańcom, ekologiczne, 
z terenami zielonymi, z obiektami rekrea-
cyjnymi, a także wyznaczające pewne stan-
dardy estetyczne w budownictwie miesz-
kaniowym. Koszt czynszu w mieszkaniach 
SIM-owskich, nie powinien być wyższy 
niż 4% kosztów odtworzeniowych lokalu.  

W praktyce oznaczać to powinno czynsz  
na poziomie niższym od rynkowego.

 Jakie są źródła finansowania spółek 
Społecznych Inicjatyw Mieszkaniowych?
Przede wszystkim każda z gmin przystępu-
jąca do spółki SIM otrzymuje 3 mln złotych  
na objęcie udziałów w SIM. Dodatkowo mo- 
że otrzymać 10% wartości inwestycji w po-
staci grantu z Funduszu Dopłat oraz 35%  
z Rządowego Funduszu Rozwoju Mieszkalni-
ctwa. Ważnym elementem montażu finanso-
wego jest także unikatowy, niskooprocento-
wany kredyt (trzymiesięczny WIBOR) Banku 
Gospodarstwa Krajowego na preferencyj-
nych warunkach, bez marży banku.

 Czy Gmina otrzymuje pomoc w całym 
procesie związanym z inwestycją?
Taki jest sens wsparcia ze strony rządu dla 
samorządów, a więc dla mieszkańców. Wy-
nika to z ustawy o KZN i SIM. Dla nas to duża 
odpowiedzialność, gdyż wnosimy  nie tylko 

nieruchomości ale także istotne know-how, 
doświadczenie, a nade wszystko sprawuje-
my nadzór właścicielski nad całym procesem 
inwestycyjnym, w którym zaangażowane 
sią środki i majątek skarbu państwa. W fa-
zie realizacji inwestycji są to niebagatelne 
sumy pieniężne w tym dotacje na poziomie 
łącznym mogącym dochodzić do 45% war-
tości inwestycji oraz preferencyjny kredyt  
z BGK.

 Na jakiej zasadzie nowi mieszkańcy bę- 
dą mogli wynajmować mieszkania nale-
żące do SIM?
W myśl ustawy, kryteria naboru ustala gmina, 
na terenie której realizowana jest inwesty-
cja mieszkaniowa. I tak powinno być, bo to 
przedstawiciele samorządów wiedzą, kto 
mieszka w gminie i jakie ma potrzeby miesz-
kaniowe.

 Dziękujemy za rozmowę.

Na pytania odpowiada prezes Krajowego Zasobu Nieruchomości Arkadiusz Urban

  W zgodzie z naturą – dla polskich rodzin nowe budownictwo mieszkaniowe

SPOŁECZNE INICJATYWY MIESZKANIOWE 


